
sestanke in 47 udeležencev; krožek Guštanj 
je imel 2 sestanka in 18 udeležencev; krožek 
(.dna je imel 1 sestanek in 10 udeležencev; 
krožek Dravograd je imel 0 sestanka in 0 
udeležencev, ker sta bili dve šoli v začetku 
nezasedeni, druge pa zelo oddaljene, zato se 
odslej združita guštanjski in dravograjski 
krožek. 

Prevaljski krožek je obravnaval namen 
krožka in določitev programa, vzroki nesna* 
ge in nereda v šoli in kako jih odpraviti, po* 
govor o brošuri »Liberalizem«, razgovor o 
izboljšanju načina olbravnav v krožkih. 

V guštanjskem krožku je predaval tov. 
Simon o socialnem sistemu, vodila se je de* 
bata o fevdalizmu in renesansi. 

Černski krožek je imel pred občnim zbo* 
rom samo sestanek informativnega značaja. 

K temu poročilu se je vnela debata o 
načinu izobraževalnega dela v krožkih, v ka* 
tero so posegali tovariši Sokol, Doberšek, 
Feinig, Simon in Kopriva. — Koncem leta se 
bodo podale poverjeništvu izkušnje glede 
dela v krožkih. 

3. Šolska reforma, poročal tov. Doberšek. 
Referiral je o življenskih neprilikah, ki vpli* 
vajo na razvoj šolske dece, omenja, da mora 
poznati vsak učitelj duševno stanje, razmere 
in okoliščine, v katerih otrok živi. Naša dolž* 
nost je razkrivati še neodkrita ozemlja na* 
šemu narodu, to so ozemlja samega sebe. 

S statističnimi podatki in dokazi iz šol* 
skega življenja je predavatelj pokazal, kako 
živi naša deca doma, kaka je njena hrana, 
njeno ležišče, kako je razmerje njene porasti. 
Razkril je pred nami nov svet, v katerega 
se nam bo treba vglobiti. 

Tov. predsednik se zahvali 'za globok 
referat ter pripomni, da Ibi krožki delo, ki ga 
je načel tov. Doberšek, poglobili in pomagali 
izpopolnjevati. 

5. Izvenšolsko delo, poročala tovarišica 
Vreček. Poroča, da naši krožki dosedaj še 
niso prijavili nikakega dekliškega krožka. 
Apelira na živahnejše izvenšolsko delovanje 
učiteljic med žensko mladino. Ženski kon* 
greš v Zagrebu je napravil sklepe, da inter* 
venira pri ministrstvu prosvete radi temelji* 
tejše izobrazbe v gospodinjskih panogah na 
učiteljiščih. 

V debato sta posegla tovarišica I. Peč* 
nikova in tov. Feinig, ki pripominja, da je 
stvar učiteljev in učiteljic, dvigniti splošen 
duševen nivo naše izvenšolske mladine, da 
bo razumela in sledila izvajanjem strokovnih 
učiteljev ter znala leposlovno in znanstveno* 
poljubno knjigo razsodno citati. 

5. Slučajnosti. Razvila se je kratka de* 
bata o šolskih popisih in šolskih zdravnikih. 
Debate so se udeležili tov. Sokol, Močnik 
Peter, Feinig, Doberšek i. dr. 

+ SAVINJSKO UČITELJSKO DRU* 
ŠTVO ZA VRANSKI OKRAJ je zborovalo 
dne 9. februarja t. 1. na Gomilskem. 

1. Situacijska poročila: Tov. predsednik 
Zdoišek je poročal podrobno o celoletnem 
društvenem delovanju. — Letno poročilo o 
zborovanjih je podala tajnica tov. Križeva 
— Tov. blagajničar Jarh je predložil račun, 
ki je bil pregledan in odobren. 

Statistika: a) Število učiteljev v okraju 
36, b) število članstva v okraju 31, c) število 
udeležencev pri zborovanjih 27, d) slučajno* 
sti: Izvoljen je bil sledeči odbor: Predsednik 
tov. Zdolšek; podpredsednik tov. Sevnik; 
tajnica tov. E. Križeva; hlagajnik tov. Jarh. 
Odbor: Rožanc, Mikličeva in Puncerjeva. 

2. Predavanje. Tovariš Roš iz Celja je 
podaval »Utiski na potovanju po tujih deže* 
lah«. Natanko je pripovedoval o šolskih re* 
formah v Avstriji (Dunaju), Nemčiji (Dres* 
denu) in Češkem (Pragi). Zvesto in z velikim 
zanimanjem smo vsi sledili njegovemu po* 
davanju — in si mislili, »ko bi bilo že pri nas 
tako« — a preveč vsega nam pač manjka. 

3. Slučajnosti. Tov. Jarh je bil izvoljen 
kot delegat na občni zbor pedagoške cen« 
trale Maribor. — Sprejet je bil predlog tov. 
Lušina, da naj UJU ne izdaja vedno novih 
tiskovin, da preostajajo zaloge starih nerab* 
nih, pač pa naj založi take, ki jih še nima in 
pridejo tudi večkrat v poštev. Predlog tov. 
Zdolška je bil enako sprejet in se glasi: 

»Ker so učiteljska zborovanja zrcalo na* 
šega društvenega življenja ter vsestranskega 
delovanja, zahtevamo, da prinaša »Učiteljski 
Tovariš« poročila takoj, ko se mu dopošljejo, 
pa ne še le po poteku 1—2 mesecev, oziroma 
po času, ko obravnavana snov nima več 
aktualnega pomena.« (Obseg lista bo treba 
razširiti, dotlej ne bo drugače. — Uredn.). 

Tovariš predsednik je v imenu vseh 
iskreno častital tov. Zotterju na odlikovanju, 
ki ga je med nami res najbolj vreden S tem 
je bilo počaščeno vse naše društvo, ki je po* 
nosno, da ima v sredini neumornega delavca 
— velezaslužnega moža — vrlega učitelja — 
in nas vseh ljubljenca! 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA LA« 
ŠKI OKRAJ je zborovalo v četrtek 23. febru* 
arja na Zidanem mostu po običajnem dnev* 
nem redu. 

Situacijsko poročilo: 
Tov. predsednik Plavšak nas točno ob* 

vesti o spravnih pogajanjih z Edinstvcm ter 
nam poda kratko poročilo o stanju Učitelj* 
ske tiskarne. 

Tov. Kislinger nrečita še enkrat revizij* 
ski predlog pravil UJU našega društva glede 
tajnih volitev z listki, da si ga pokličemo 
točno v spomin ter se o njem ponovno izra* 
zimo (»Učit. Tov.« z dne 29. dec. 1927). Tov. 
Jurko v bistvu soglaša, a ima pomisleke, če 
bi bile te volitve resnično absolutno tajne in 
bi morebiti vendarle nastala, nesporazum* 
ljenja. Misli, da Ibi bil pred tajnim glasova* 
njem vendarle potreben dogovor s članstvom. 
K debati so se oglasili še tov. Plavšak, Vid* 
mar in Potočnik. Tov. Kislinger končno po* 
vdarja, da je tako glasovanje le poizkusna 

volitev in je to le namesto dolgoveznih ust* 
nih razgovorov in vzklikov, kjer marsikdo 
noče izraziti svojega mnenja ustno. 

Kislingerjev predlog je bil soglasno spre* 
jet. Do prihodnjega zborovanja ga bo še po« 
drobno stiJiziral s pristavkom tov. Jurka. 

Tov. Pleskovič nam kratko naznači se* 
danje stanje blagajne. Tov. Beg pa kratko 
oriše interno društveno gibanje. 

Statistika. V okraju je 124 učnih moči. 
Število članstva 114. (Od zadnjega zborova* 
nja + 6). Navzočih 65. 

Samoizobrazba. Tov. Šuligoj nam po* 
roča o stanju in delovanju krožkov. Pri dru= 
Štvu obstojata dva krožka: ■ Trbovlje*Vode 
in Trbovlje. Prvi je imel sestanek 12. janu* 
arja. Prisotnih 21 od 24 članov. Obravnava: 
Spisje o delovni šoli. Splošno o liberalizmu. 
Drugi krožek se je sestal 25. januarja. Od 
22 članov prisotnih 21. Obravnava: Splošno 
o delovni šoli. Spisje v delovni šoli. 

Izvenšolsko delo. Ker je poslalo le osem 
šol statistiko izvenšolskega dela, se ni moglo 
zadostiti okrožnici poverjeništva štev. 459. 
Izrazi se želja, da se društveni sklepi v bo* 
doče točneje izpolnujejo. Referentom izven* 
šolskega dela izvolimo tov. Jurčeca. 

Šolska reforma. Tov. Jos. Dolgan govori 
o temeljih delovne šole in njenem namenu. 
Za svoje temeljito in globoko . zamišljeno 
predavanje je žel vseobče priznanje. V ži* 
vahno debato so posegli največkrat tov. nad; 
zornik Potočnik, Vidmar in Kislinger. 

Slučajnosti. Tov. Vidmar predlaga, da se 
nabavi za naš srez skioptikon, ki bi bil vsem 
šolam na razpolago. Tov. nadzornik pojas
njuje, da bo to možno s prihodnjim prora* 
čunskim letom. 

Predlog tov. Kislingerja: Preveliko šte* 
vilo delegatov za glavno skupščino obreme* 
njuje društvene blagajne. Število teh je treba 
reducirati na minimum in po potrebi zdru* 
žiti v okrožja. 

Tov. Beg: Poverjeništvo naj stori po* 
trebne korake, da oblastva ne bodo silila 
šolskih upraviteljstev k razprodaji oziroma 
nabavi srečk, knjig, učil itd. 

Važnejši predlogi naj se pošljejo pred* 
sedniku.ali tajniku vsaj štiri dni pred zbora* 
vanjem, da se iste lahko pretresa pri pred* 
hodni odborovi seji. 

Sklenemo, da zborujemo meseca marca 
v Zidanem mostu z glavno točko: Izvenšol* 
sko delo. 

+ LJUBLJANSKO UČITELJSKO DRU» 
ŠTVO je zborovalo dne 23. februarja ob 7. 
uri zvečer v risalnici šentjakobske šole. Ude* 
ležencev 58. 

1. Situacijsko poročilo: Predsednik je 
poročal o likvidaciji učit. organizacije »Edin« 
stvo«; natančneje poročilo o tem je prinesel 
že »Učit. Tovariš«. 

2. Samoizobrazba: Tovariš Pahor je prc= 
daval o sociologiji. Diskusija se bo vršila v 
Krožku, ko bo predavanje izšlo v posebni 
brošuri. 

3. Slučajnosti: K poročilu o zborovanju 
ljubljanskega učiteljskega društva z dne 19. 
januarja t. 1. dodajemo na zahtevo nekaterih 
članov ugotovitev, da se je pri debati o »Sa* 
mopomoči« razpravljalo tudi o možnosti za* 
varovanja za bolezen in so bili nekateri na* 
v zoči za to, da se reorganizira v tem smislu 
»Samopomoč«, drugi pa so zahtevali, da če 
se izvede bolniško zavarovanje, naj se to 
stori popolnoma ločeno od »Samopomoči«. 
Apelira se na centralni gospodarski odsek 
UJU. naj razpravlja o stvari in izdela svoje 
predloge. 

+ OKRAJNO UČITELJSKO DRU
ŠTVO ZA ORMOŠKI OKRAJ je zborovalo 
dne 11. februarja 1928 v Ormožu. 

1. Situacijsko poročilo: 
Statistika: a) Število uičteljstva v okraju 

65. b) Število članstva v okraju 57. c) Število 
udeležencev pri zborovanju 39, t. j . 60%. 

2. Samoizobrazba: V okraju so štirje 
krožki za samoizobrazbo. Trije izmed teh so 
imeli v zadnji dobi po en sestanek, dočim se 
še en krožek (Sv. Tomaž*Runeč) ni sestal, 
ker je bilo učiteljstvo ene šole vsled nalez* 
ljive 'bolezni kontumacirano. Poročila o se* 
Stankih in udeležbi so se poslala poverjeni* 
štvu UJU Ljubljana in so bila objavljena v 
»Učit. Tov.« 

Rereferent za samoizobrazbo tov. Veni* 
gerholz je podal obširno poročilo o delova* 
nju krožkov ter dal navodila, kako bi se to 
delo poživilo. 

Razdelba šol na krožke se je v toliko 
izpremenila, da obsega 1. krožek šole: Or« 
mož, Hum in Svetinje; 2. krožek šole: Veli* 
ka Nedelja in Sv. Lenart; 3. krožek šole: Sv. 
Tomaž in Runeč; 4. krožek šole: Sv. Bol* 
fenk, Sv. Miklavž in Središče. 

4. Izvenšolsko delo: Za referenta za iz* 
venšolsko delo učiteljstva se izvoli tov. Ri« 
hard Papst. Odslej se bodo vršile pred vsa* 
kim zborovanjem pevske vaje pod njegovim 
vodstvom. 

5. Reforma šole: ? ?. 
6. Slučajnosti: O izpremembi pravil UJU 

je obširno poročal tov. Rajšp; njegov celo* 
ten referat se pošlje poverjeništvu za more* 
bitno uporabo. — Isti tovariš je podal pre* 
gled članstva »Učiteljske Samopomoči« v na* 
sem okraju. Njegovemu odločnemu pozivu, 
naj pristopijo še nevčlanjeni, se je odzvalo 
15 tovarišev. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA ŠO» 
ŠTANJSKI OKRAJ je zborovalo dne 16. fe* 
bruarja 1928 v Šoštanju. 

Situacijsko poročjlo. Tov. predsednik 
poroča o akciji za združitev UJU in Edin* 
stva ter izraža upanje, da se bo to kmalu 
zgodilo. Disciplinska sodišča so ukinjena. 
Na sestanku upraviteljev so se formulirali 
razni predlogi upravnega značaja. 

Statistika: V okraju je 51. učit + 6 me* 
ščanskih šol. Članstva je 49 učit. + 3 mešč. 
šol. Udeležencev 47 

Stanovska organizacija UJU 
Vabila: 

= VRHNIŠKI KROŽEK zboruje nn 
praznik, dne 19. marca 1928 ob 15. uri v po* 
slopju osnovne šole na Vrhniki. Vsi člani 
krožka vabljeni! — Fr. Pavletič, sklicatelj. 

Poročila: 
f UČITELJSKO DRUŠTVO ZA ME* 

ŽIŠKO DOLINO je imelo dne 14. januarja 
1928 na Prevaljah svoj redni občni zbor. 

1. Situacijsko poročilo: Poročali tovariš 
Feinig, predsednik; Gallob, tajnik; Kertova, 
blagajničarka. 

Statistika: a) število učiteljstva v okraju 
je znašalo 56, b) društvo je štelo 56 članov, 
c) zborovanja se je udeležilo 44 članov, č) to* 
variš Feinig: V svojem poročilo opozarja na 
organizirano, samoizobraževanje, čitanje na* 
ših revij in aktivno delovanje za naš pokret. 
Duh deklaracije se širi tudi med hrvatskim 
in srbskim učiteljstvom. Iz bilance pretekle* 
ga leta omenja novo disciplinsko uredbo, 
uredbo krajevnih šolskih odborov, , začasni 
učni načrt, finančni zakon 1928./29., univer* 
zitetni zakon, ki izloča učitelje koti redne 
slušatelje, končno omenja še nov prosvetni 
program ministrstva prosvete. 

Tov. Gallob: Društvo je imelo v pretek* 
lem letu 4 zborovanja na katerih se je poleg 
stanovskih zadev obravnavalo tudi »Narodno 
obrambno delo CMD in naše šolstvo«, ref. 
Fran Skulj), »Delovni program v letu 1928.« 
(ref. tov. Pahor na skupnem zborovanju treh 
društev v Mežici), »Organizacija našega dru* 
štvenega dela« (ref. tov. Feinig), »Naš otrok 
v porastku« (ref. tov. Doberšek). Prvega zbo* 
rovanja se je udeležilo 33 članov, drugega 
38 članov, tretjega 31 članov, četrtega 44 čla* 
nov. Povprečna udeležba bi morala znašati 
vsaj 90% celokupnega članstva. Odbor je 
imel 7 sej. V obrambo pravic je bil prijav* 
ljen en slučaj. Nemilo nas je dirnilo, da 
oblasti iščejo tudi pri našem članstvu s hiš* 
nimi preiskavami komunistične tendence. 

Tov. Kertova je podala svoje poročilo in 
sprejela absolutorij že na zadnjem društve* 
nem ziborovanju. Blagajna je aktivna in iz* 
kazuje sedaj 800 Din prebitka. Članarina od 
186 Din naj se plača v desetmesečnih obro* 
kih. Sklep odbora o višini članarine v letu 
1918. je bil na občnem zboru soglasno 
sprejet. 

2. Samoizobrazba: Poročal tov Gačnik. 
a) Društvo ima 4 krožke, b) krožki so imeli 
skupno 7 sestankov; c) sestankov se je ude* 
ležilo 75 članov; krožek Preval je je imel 4 



Izvenšolsko delovanje: Tov. Hribernik 
bo razposlal vsem šolam tabele, v katere bo* 
do unesle posamezne učne osebe svoje udej* 
stvovanje v izvenšolskem delovanju po raz* 
nih društvih in gospodarskih korporacijah. 

Predavanje. Tov. Hribernik je predaval 
»Kako obravnavamo zgodovinski pouk v tu« 
kajšnjem okraju«. V lepem referatu je podal 
mnogo smernic po katerih naj bi se ravnali, 
da bo zgodovinski pouk res zanimiv. Preči* 
tal nam je več zgodovinskih povestic tukajš« 
njega okraja. Za poučno predavanje se mu 
tov. predsednik iskreno zahvali. 

Sklepi in predlogi: 
a) »Mladinska Matica«. Na predlog tov. 

Mlinšeka se sklene, da bodo naročnike zbi« 
rali razredniki. Poročevalec tov. Franjo 
Rejec. 

b) Društvo sklene, da ne bo več celo* 
kupno včlanjeno v Ped. did. krožku v Mari* 
boru, včlanijo naj se posamezniki. 

c) Pri pov. UJU naj se vpraša ali je pri* 
spevek za naraščaj tudi za mariborsko ob* 
last. 

d) Na predlog tov. Vrečka se je na* 
bralo za »Upokojence« v Mariboru 70 Din. 

e) Razpravljalo se je prav živahno o ob* 
ravnavanju šolskih zamud. Povdarjalo se je, 
da mora biti učitelj dober poznavalec raz« 
mer, v katerih živi otrok. 

Slučajnosti. Tov. Vrečko poziva navzoče, 
naj bi vsak pri prihodnjem zborovanju, ki bo 
19. aprila v Velenju, iznesel vse nejasne za« 
deve in vprašanja, bodisi upravne, organiza« 
torične, šolsko«politične, metodične ali druge 
vsebine, da jih skupno obravnavamo. 

f POROČILO O ZBOROVANJU KO* 
NJIŠKEGA UČITELJSKEGA DRUŠTVA 
9. februarja 1928 v Konjicah. 

Situacijsko poročilo. Tov. predsednik 
otvori zborovanje in poda kratko poročilo o 
gibanju v zadnjem času. 

Statistika. V okraju je učiteljev in učite« 
Ijic 62. Organiziranih 61. Navzočih pri zbo« 
rovanju 45. Navzoč tajnik pov. UJU tovariš 
Kobal. 

Nadomestne volitve: Za podpredsednika 
tov. H. Schell, šolski upravitelj, Konjice, za 
tajnico tovarišica M. Wieserjeva, učiteljica, 
Konjice. 

Samoizobrazba. Ker se tov. pov. A. Skulj 
vsled službene zadržanosti ni mogel udeležiti 
zborovanja, ga je nadomestoval tov. Kobal, 
ki je poročal o temah: 1. Krožki, ustanavlja« 
nje in njih pomen. 2. Delovna šola. Predpo« 
goj: Reforma učit. predizobrazbe. 3. Nadalje* 
valno šolstvo. 4. Izvenšolsko delovanje. 
5. Mladinska Matica. 6. Obrambni sklad. 

Debata. Tov. Schell, Pavlic, Kržič, tova« 
rišica T. Režabekova. 

V društvu se ustanove še ostali kražki 
po naravnih centrih. 

+ SVETOLENARŠKO UČITELJSKO 
DRUŠTVO je imelo svoj občni zbor dne 11. 
februarja 1928 pri Sv. Lenartu v Slov. gor. 

Statistika: ? ?. 
iStuacijsko poročilo: Tovariš predsed« 

nik poroča o stanju in delovanju društva ter 
govori o šolsko upravnem odseku, o ocenje« 
vanju učiteljskih stanovanj, o polaganju ob« 
računov krajevnih šolskih odborov, o pro* 
metnem davku ter o kolkovanju šolskih iz* 
kazov. Splošno se zahteva, da se odpravi 
kolkovanje šolskih izkazov. 

Tovariš tajnik poda pregledno poročilo 
o celotnem delovanju. 

Tovarišica Vodenik Vera poda blagaj* 
niško poročilo. Pregledovalca računov sta 
našla vse v redu. 

Določi se članarina za leto 1928. 
Samoizobrazba: O gibanju v samoizobra* 

ževalnih krožkih v našem okraju je poročal 
tovariš Golež. 

Tovariš Velnar Jože apelira na učitelj« 
stvo, da se naj ustanavljajo kmetijsko*nada« 
Ijevalne šole ter knjižnice. 

Reforma šole je tokrat odpadla, ker so 
se vršile volitve. Sestavil se je sledeči odbor: 
Predsednik Velnar Jože; podpredsednik Go« 
lež Fran; tajnica Žigart Avgusta; blagajni* 
čarka Vodenik Vera; odbornik Baza Anton; 
pregledovalca računov Schweiger Katinka in 
Stumpf Ludovik. 

V knjižničarski odsek so bili izvoljeni: 
<~rolež Fr., Velnar Amalija in Žigart Avgusta. 

Za poverjenika Slov. Šolske Matice za 
svetolenarški okraj je izvoljen štuhec Jakob. 

Po končanih volitvah se tovariš predsed* 
nik zahvali tov. Štuhecu za vestno delovanje 
kot društveni tajnik. 

Izvenšolsko delo: ? ?. 
Slučajnosti. Za osirotele otroke rodbine 

Čeh se je nabralo ?. 
Stavi se predlog, da bi se vršilo meseca 

maja skupno zborovanje vsega učiteljstva iz 
sreza Maribor levi breg pri Sv. Lenartu v 
Slov. goricah. 

Prihodnje zborovanje bo meseca aprila 
pri Sv. Juriju v Slov. goricah. Datum se še 
določi. S tem dnem je včlanjeno vse učitelj« 
stvo okraja v organizaciji. 


